
اخبارخبر
وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

آورده متقاضیان نهضت مسکن در تهران ۱۵۰ میلیون تومان

وزیر نیرو:

برنامه ای برای افزایش تعرفه آب نداریم

وزیر راه و شهرسازی گفت: هنوز به طور دقیق 
مسکن  ملی  نهضت  طرح  متقاضیان  آورده  مبلغ 
شهر  متقاضیان  می کنم  فکر  اما  نشده  مشخص 
می توانند  بیاورند  تومان  میلیون   ۱۵۰ اگر  تهران 
در این طرح صاحب خانه شوند. قاسمی همچنین 
درباره این شائبه که آیا در این سمت باقی می ماند 
باید  و  می کنیم  کار  داریم  ما  کرد:  بیان  خیر؟  یا 
مطرح  را  آن  که  کسانی  از  را  سوال  این  جواب 

می کنند بپرسید.
تورم  به  توجه  با  کرد:  اظهار  قاسمی  رستم 
بالای ۴۰ درصد، سود ۱۸ درصد که شورای عالی 
ملی  نهضت  طرح  تسهیلات  برای  اعتبار  و  پول 
است.  مزیت  یک  خودش  گرفته  نظر  در  مسکن 
امروز  است.  ساله   ۲۰ تسهیلات  اینکه  دیگر  نکته 
و  کند  دریافت  را  درصد  وام ۱۸  این  نفر  یک  اگر 
به  با توجه  بپردازد  به طور مثال ۵ میلیون تومان 
اقساط  پرداخت  آینده  سال   ۱۵ تا  ما  کشور  تورم 
۱۰ میلیون تومان رقم قابل توجهی نیست. ضمن 
اینکه کاری می کنیم تا متقاضیان، اقساط را پلکانی 

پرداخت کنند.
امروز ۴۵۰  افزود: ممکن است کسی که  وی 
آینده  در ۲۰ سال  دریافت می کند  تومان  میلیون 
حتما  اقساط  ولی  بدهد  پس  تومان  میلیارد   ۱.۵
نام  ثبت  امروز  که  اولا کسانی  بود.  پلکانی خواهد 
واحد  تحویل  از  پس  سال  دو  قسطشان  می کنند 
یا ۵  مبلغ ۴  آینده  یعنی دو سال  شروع می شود. 
تعیین  یا هر عدد دیگری که هنوز  تومان  میلیون 

نشده اقساط بالایی نخواهد بود.
قاسمی درباره رقم آورده متقاضیان نیز گفت: 
فکر می کنم کسی که در تهران زندگی می کند اگر 
می شود.  خانه  صاحب  بیاورد  تومان  میلیون   ۱۵۰
البته هنوزعددش تعیین نشده ولی پیش بینی های 
این  زمین  باشد.  تا همین حد  که  است  این  اولیه 
طرح مجانی است، قیمت پروانه ساخت ارزان است 
و سهم نظام مهندسی کمتر خواهد بود. کسی که 
تومان  میلیون   ۴۰ باید  بسازد  مسکن  می خواهد 
مالیات بدهد که در نهضت ملی مسکن فقط یک 
از  تومان معاف  تومان است و ۳۹ میلیون  میلیون 

مالیات خواهد بود.
جواب سوال ماندن یا نماندن من را از کسانی 

که آن را مطرح می کنند بپرسید
وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به این شائبه که 
هرازگاهی نسبت به ماندن یا نماندن او صحبتهایی 
شنیده می شود گفت: جواب این موضوع را باید از 
آنها که آن رامطرح می کنند بپرسید. ما که داریم 
باید بپرسید این سوالات را  کار می کنیم و از آنها 

از کجا آورده اند.
قاسمی در تشریح وضعیت پروژه نهضت ملی 
اقدام  طرح  شدگان  نام  ثبت  ما  اظهارکرد:  مسکن 
ملی مسکن را با نهضت ملی مسکن تلفیق کردیم. 
در طرح اقدام ملی، تعداد متقاضیان بعد از پالایش 
بتوانند  مردم  اینکه  برای  بود.  شده  کم  خیلی 
استفاده بیشتری از طرح کنند محدودیت فرم »ج« 

که قبلا اتفاق دوردستی بود را کوتاه کردیم. کسی 
که ۱۵ سال پیش خانه ای دریافت کرده بود دیگر 
نمی توانست مسکن بگیرد. در شورای عالی مسکن 
فرم »ج« را اصلاح کردیم که در شهرهای بزرگ، 
کسانی که فرم »ج« آنها قرمز است می توانند بعد از 
به ۵ سال و افرادی که در شهرهای کوچک هستند 

بعد از ۳ سال ثبت نام کنند.
وی تصریح کرد: ثبت نام شدگان اقدام ملی را 
در سامانه نهضت ملی مسکن آوردیم و در مجموع 
نام کننده  ثبت  نفر  حدود ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار 
در سامانه نهضت ملی مسکن داریم که آمار بالایی 
است. در ۸۰۰ شهر ثبت نام انجام دادیم که تا یک 

ماه آینده در کل شهرها ثبت نام صورت می گیرد.
افراد  نام  ثبت  برای  حقوقی  بررسی  حال  در 

مجرد هستیم
وزیر راه و شهرسازی در تشریح پیشنهاد ثبت 
گفت:  مسکن  ملی  نهضت  در  مجرد  افراد  از  نام 
مقررات قبل از مجوز جدید این بود که خانمهای 
سال   ۴۵ بالای  آقایان  و  سال   ۳۵ بالای  مجرد 
ترویج  اینکه  برای  ما  کنند.  نام  ثبت  می توانستند 
ازدواج صورت گیرد تصمیم گرفتیم که افراد مجرد 
باید  تحویل  موقع  در  ولی  کنند  نام  ثبت  بتوانند 
مستندات ازدواجشان را ارایه دهند. حالا داریم فکر 

می کنیم که سن این افراد ۲۲ یا ۲۵ سال باشد.
حال  در  حقوقی  لحاظ  به  ما  داد:  ادامه  وی 
افراد مجرد  با  کار بر روی این موضوع هستیم که 
حال  در  حقوقی  تیم  کنیم.  امضا  مناسبی  قرارداد 
کار است که به کسی که ازدواج کرد زمین مجانی 
داده شود ولی اگر ازدواج نکرد زمین مجانی نیست.
نام  ثبت  پایان  مهلت  خصوص  در  قاسمی 
با  ما  گفت:  مسکن  ملی  نهضت  طرح  اول  مرحله 
استفاده از سیستم سامانه، پالایش را همزمان انجام 
مشخص  و  معرفی  پروژه  به  متقاضیان  می دهیم. 
ملک  صاحب  پروژه  این  کدام  در  افراد  می شود 

هستند و می توانند شرایط آن را ببینند.
فقط مسکن نمی سازیم بلکه شهر می سازیم

مسکن  اینکه  بیان  با  شهرسازی  و  راه  وزیر 

شد،  ساخته  متقاضی  فاقد  مناطق  در  بعضا  مهر 
نقایصی  ولی  بود  خوب  مهر  مسکن  کرد:  تاکید 
هزار   ۲۰۰ از  بیش  آمار  آخرین  طبق  داشت.  هم 
دارد  نوعی مشکلات حقوقی  به  مهر  واحد مسکن 
کند.  تکلیف  تعیین  را  آنها  تا  گذاشتیم  تیمی  که 
از  استفاده  با  ملی مسکن  نهضت  در طرح  ما  ولی 
تجربه مسکن مهر به صورت متقاضی محور، کار را 
با اسم و مشخصات افراد شروع کردیم. نکته دیگر 
اینکه ما در نهضت ملی مسکن، فقط مسکن سازی 
خیلی  این  می کنیم.  شهرسازی  بلکه  نمی کنیم 
پیدا کنند که  مهم است در جاهایی مردم اسکان 
دارای زیرساختها و روبناهای شهری مثل مدرسه و 

درمانگاه باشد.
وی تصریح کرد: فقط یک صدم مساحت کشور 
زیر ساخت و ساز شهری است. در حالی که نباید 
ارتفاع سازی  به  نداریم  زمین  مشکل  که  جاهایی 
برویم. مثلا در شهر بم که اصلا مشکل زمین نداریم 
تصمیم گرفتیم به مردم ۲۰۰ متر زمین بدهیم تا 
بلندمرتبه سازی  الان  ما  سیاست  بسازند.  ویلایی 
نیست؛ مگر در جاهایی که محدودیت زمین داشته 

باشیم.
به گفته قاسمی، از چهار میلیون مسکنی که 
باید ساخته شود بیش از دو میلیون زمین تدارک 
راه و شهرسازی  از زمینهای  دیده شده که عموما 
است که یا الحاق شده یا در حال الحاق است. در 
شهر قم ۴۱ هزار واحد مسکونی را شروع کردیم. در 
یزد ۲۰ هزار واحد آغاز شده که در حال آماده سازی 
آماده  واحد  هزار   ۱۰ اراک  شهر  در  است.  ساخت 
هزار   ۲۰ زنجان  در  است.  اجرایی  عملیات  شروع 
را در سفر رییس جمهور عملیات اجرایی اش  واحد 

را آغاز کردیم.
 تا پایان امسال ساخت ۸۰۰ هزار واحد 

شروع می شود
اقدام  واحد  هزار   ۵۰۰ اینکه  بیان  با  وی 
دیوان  گزارش  طبق  که  شده  شروع  مسکن  ملی 
محاسبات به پیشرفت ۱۰ تا ۱۲ درصد رسیده است 
گفت:  این واحدها را به نهضت ملی مسکن آوردیم 

مسکن  تولید  جهش  قانون  مزیتهای  از  بتوانیم  تا 
را  جدیدی  واحدهای  طرف  آن  از  کنیم.  استفاده 
شروع می کنیم که تعداد را بالا ببریم. برای اینکه 
را  میلیون  یک  سالی  برسیم  دولت  زمان بندی  به 
نمی توانیم قانع باشیم. ساخت مسکن بیش از یک 
سال و نیم تا دو سال طول می کشد. ما برای اینکه 
به زمان بندی چهار سال برسیم در نظر داریم در دو 
سال اول دو میلیون واحد بسازیم و در گام دوم دو 
پایان سال جاری  تا  را شروع کنیم.  واحد  میلیون 

حدود ۸۰۰ هزار واحد شروع می شود.
وزیر راه و شهرسازی درباره اینکه طبق قانون 
جهش تولید مسکن باید دستگاههای دولتی سند 
شهرسازی  و  راه  وزارت  نام  به  را  خود  زمینهای 
صادر کنند گفت: کمتر از یک درصد از دستگاهها 
زمین گرفتیم. یک دلیلش این است که در بعضی 
دوم  ندارند.  زمین  دولتی  دستگاههای  شهرها  از 
دارد  وجود  ماده ای   ۱۴۰۰ بودجه  قانون  در  اینکه 
خود  منابع  تامین  برای  می توانند  دستگاهها  که 
املاکشان را مولدسازی کنند. بنابراین تعارضی بین 
تولید مسکن  قانون جهش  و  بودجه ۱۴۰۰  قانون 
شهر   ۱۰۰۰ حدود  در  وجود  این  با  دارد.  وجود 
تکلیف بانک زمین مشخص شده است. با توجه به 
حمایتی که رئیس جمهوری و دستگاههای اجرایی 
دارند به نظر می رسد در سه ماهه اول سال ۱۴۰۱ 

زمینها را تعیین تکلیف کنیم.
بانکها  همکاری  درخصوص  همچنین  قاسمی 
قانون  طبق  گفت:  تسهیلات  پرداخت  حوزه  در 
جهش تولید مسکن باید سالیانه ۳۶۰ هزار میلیارد 
تعلق  مسکن  حوزه  به  بانکها  تسهیلات  از  تومان 
بانکهایی  برای  قانون جریمه سنگینی  در  و  بگیرد 
در  است.  شده  گرفته  نظر  در  نکنند  تمکین  که 
که  شد  توافق  اعتبار  و  پول  عالی  شورای  جلسات 
در تهران ۴۵۰ میلیون تومان، در دیگر کلانشهرها 
تومان،  میلیون   ۳۵۰ استانها  مراکز  میلیون،   ۴۰۰
سایر شهرها ۳۰۰ میلیون و روستاها ۲۵۰ میلیون 
بانک نیز  تومان تسهیلات پرداخت شود. سهم هر 
بجز  البته  کند.  پرداخت  چقدر  که  شده  مشخص 
است  فعال  اجرایی اش  عملیات  که  مسکن  بانک 
بقیه بانکها ابلاغ نکرده اند ولی من فکر نمی کنم این 

موضوع جزو موانع ما باشد.
وی در بخش دیگری از صحبتهای خود تعداد 
واحدهای خالی شناسایی شده را حدود ۲ میلیون 
تدوین  جامع  طرح  هنوز  گفت:  و  دانست  واحد 
نداریم  کشور   در  خالی  خانه های  برای  شده ای 
اگرچه در ثبت احوال و ثبت اسناد یک اطلاعاتی 
متصل  اسکان  و  املاک  سامانه  به  که  دارد  وجود 
است  ممکن  که  خالی  خانه های  آمار  است.  شده 
نقصی هم داشته باشد حدود ۲ میلیون واحد است. 
این اطلاعات به وزارت اقتصاد داده شده است. ما 
اطلاعات ۶۰ میلیون نفر را داریم که مردم باید این 
اطلاعات را در سامانه اصلاح کنند و ممکن است 
مربوط به چند سال قبل باشد که این پایه مهمی 

برای بحث برنامه ریزی در کشور است.

تعرفه  افزایش  برای  ای  برنامه  هیچ  اکنون  گفت:  نیرو  وزیر 
مشترکان پرمصرف آب نداریم و به دنبال آن نیستیم.

با بخش  علی اکبر محرابیان در مراسم امضای تفاهم نامه ساتبا 
خصوصی در خصوص نصب پنلهای خورشیدی با بیان اینکه امیدواریم 
این جلسه نقطه عطفی برای ایجاد نیروگاه های تجدیدپذیر و توسعه 
این صنعت باشد اظهار کرد: از مهمترین برنامه ها و اولویتهای وزارت 
و  اقتصادی  توسعه  ایجاد  آمده  نیز  بودجه ۱۴۰۱  قانون  در  که  نیرو 

استمرار رشد اقتصادی در کشور است.
وی افزود: رشد اقتصادی در شرایط فعلی محقق نمی شود مگر 
انرژی کشور صورت گیرد؛ ما در طول سالهای  اینکه توسعه صنعت 
اخیر علیرغم رشد قابل توجه صنعت در کشور  و بخش خدماتی شاهد 
نارسایی هایی برای تامین انرژی بودیم و همچنان شرایط به گونه ای 
است که باید برای این مسئله تدابیر لازم صورت گیرد تا امکان توسعه 

اقتصادی فراهم شود.
او تاکید کرد: مسئله انرژی در ایران به ویژه برق موضوعی است 
که جزو اولویتهای دولت قرار گرفته و برنامه هایی را برای این مهم در 
دستور کار داریم، در مورد صنعت برق با توجه به کمبودهای موجود 
این  ارائه کردیم که حاصل تفکر فعالان و متخصصان  را  برنامه هایی 

صنعت است.
وزارت  در  که  کاری  مهمترین  شاید  امروز  اینکه  بیان  با  وی 
قالب  برنامه هاست گفت: در  این  اجرای کردن  نیرو دنبال می کنیم 
سیکل  به  گازی  واحدهای  تبدیل  تجدیدپذیر،  حرارتی،  نیروگاه های 
ترکیبی و رفع مشکلات موجود نیروگاه ها به دنبال توسعه این بخش 

هستیم.
وزیر نیرو با بیان اینکه بر اساس برنامه ریزی ها، طی چهار سال 
بیش از ۳۰ هزار مگاوات به تولید برق کشور اضافه خواهد شد که ۱۰ 
هزار مگاوات آن نیروگاه های تجدیدپذیر هستند، گفت: برای تابستان 
نیز مقرر شده تا ۶۰۰۰ مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور اضافه شود 
و امیدواریم موفق شویم حمایت های لازم را در این عرصه انجام دهیم 

و برنامه ها به خوبی پیش برود.
محرابیان با اشاره به اهمیت توسعه تجدیدپذیرها در کشور گفت: 
قابل توجه است. مهمترین دلیل توسعه  ابعاد مختلف  از  این مسئله 
همه  برای  تجدیدپذیرها  است.  موجود  کسری  جبران  تجدیدپذیرها 
ایران برای  اما به دلیل موقعیت هایی که در  دنیا توجیه پذیر هستند 
توسعه این نوع انرژی وجود دارد، توجیه بیشتری برای توجه به این 

انرژی داریم.
وی تاکید کرد: بهبود شرایط زیست محیطی مناسب و کاهش 
تجدیدپذیر  انرژی های  توسعه  که  است  دلایلی  دیگر  از  آلایندگی ها 
را مهم می کند. همچنین باید به این مسئله توجه کرد که ما با سه 
مسئله کمبود سوخت مشکلات موجود برای تامین آب و لزوم کاهش 

آلایندگی ها و توجه به مسائل محیط زیستی مواجه هستیم.
توسعه  مسئله،  سه  این  حل  پاسخ  اینکه  بیان  با  نیرو  وزیر 
تجدیدپذیر  انرژی های  توسعه  با  گفت:  است،  تجدیدپذیر  انرژی های 
و  داشت  نخواهیم  آب  به  نیاز  ما  و  می یابد  کاهش  سوخت  مصرف 
کرد.  خواهیم  تجربه  را  بهتری  شرایط  نیز  زیستی  محیط  حوزه  در 
تجدیدپذیرها  توسعه  موضوع  به  اگر  نیز  اقتصادی  نظر  از  همچنین 

توجه کنیم، بالاترین اولویت ها را مشاهده خواهیم کرد.
تجدیدپذیرها  توسعه  و  سوخت  قیمت  مقایسه  به  اشاره  با  وی 
تجدیدپذیر  نیروگاه های  احداث  با  سوخت  مصرف  هزینه های  گفت: 
در  انتقال  و  نگهداری  تعمیرات،  هزینه  همچنین  می کند.  برابری 
نیروگاه های تجدیدپذیر بسیار کمتر است و اینها از توجیه های قوی 

برای توسعه این صنعت به حساب می آید.

یک  تجدیدپذیر  صنعت  توسعه  اینکه  بر  تاکید  با  محرابیان 
این مسئله  به  قطعی  الزام  عنوان یک  به  باید  قطعا  و  است  ضرورت 
توجه شود، گفت: سیاست وزارت نیرو حمایت از صنعت تجدیدپذیر 
است و حرکتی که اکنون شکل گرفته، یک حرکت رو به جلو و جدی 

بوده که اثرات آن نیز از هم اکنون قابل مشاهده است.
وزیر نیرو با اشاره به ماده ۱۲ رفع موانع تولید تصریح کرد: بر 
اساس این ماده قانونی اگر بخش خصوصی در صنعت سرمایه گذاری 
کند که موجب صرفه جویی سوخت فسیلی شود، دولت باید تسهیلاتی 
ماده  این  گذشته  سال  تا  متاسفانه  که  کند  لحاظ  فرد  آن  برای  را 
عمدتا معطوف به صرفه جویی های وزارت نفت در بهینه سازی مصرف 

می شد.
وی افزود: در نیروگاه ها نیز ایجاد نیروگاه های بخار از این حمایت 
برخوردار شد اما اتفاقی که امسال افتاد، یک ردیف مستقل در لایحه 

بودجه برای این مهم در نظر گرفته شد.
وزیر نیرو همچنین در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر اینکه آیا برنامه ای برای افزایش تعرفه 
آب مشترکان پر مصرف در دستور کار وزارت نیرو قرار دارد گفت: در 
حال حاضر هیچ برنامه ای برای افزایش تعرفه آب نداریمو قرار نیست 

تعرفه های آب تغییری ایجاد شود.
محرابیان با اشاره به افزایش تعرفه برق مشترکان پرمصرف گفت: 
براساس قانون قرار شد تا تکالیفی برای تامین برق پرمصرفها به صورت 
غیر یارانه ای ایجاد شود که برای این مسئله آیین نامه ای در هیات 
دولت به تصویب رسید و براساس این آیین نامه مصرف کنندگانی تا 
سطح الگو مصرف می کنند شامل حال هیچ گونه افزایش تعرفه نشده 
اند ضمن اینکه اگر این دسته از مشترکان در ماه های گرم سال اقدام 

به صرفه جوئیی کند با نرخ خرید تضمینی برق تشویق خواهند شد.
وی با بیان اینکه اگر این دسته از مشترکان در اوج بحرانی که 
دو  نرخ  با  کنند،  اقدام  به صرفه جویی  است،  سال  از  ماه  یک  حدود 
برابر خرید برق تضمینی مورد تشویق قرار می گیرند که  عدد قابل 

توجهی است.
تنها  نه  کند،  صرفه جویی  مشترکی  اگر  یعنی  افزود:  نیرو  وزیر 
قبض خود را به صورت رایگان دریافت خواهد کرد بلکه طلبکار نیز 
توانیر  شرکت  از  را  صرفه جویی  میزان  نقدا  تواند  می  و  شد  خواهد 
پوشش  تحت  که  مشترکانی  شده  پیش بینی  همچنین  کند،  مطالبه 
نهادهای حمایتی مانند کمیته امداد و بهزیستی هستند، میزان نیمی 

از الگوی مصرف به صورت رایگان برای آنها محاسبه شود.
دارند  الگو  از  بیش  مصارف  که  عده ای  برای  محرابیان  گفته  به 
اما  قدیم محاسبه می شود  نرخ های   با  الگو  میزان مصرف سطح  تا 
مشترکان  از  دسته  این  برای  پلکانی  صورت  به  الگو  بالای  مصارف 

محاسبه خواهد شد.
وی با اشاره به لزوم ساماندهی رمزارزها گفت: برای این موضوع 
آیین نامه ای تقدیم هیات دولت شده که مصوبه اولیه آن در کمیسیون 
این  براساس  دارد؛  قرار  دولت  در  طرح  نوبت  در  و  است  شده  اخذ 
اقدام  رمزارز  استخراج  به  که  کسانی  برق  تامین  امکان  آیین نامه، 

می کنند، به چند روش فراهم شده است.
برق  از  استفاده  روش ها  این  از  یکی  داد:  ادامه  نیرو  وزیر 
تجدیدپذیر بوده و اگر این افراد اقدام به ساخت نیروگاه تجدیدپذیر 
کنند، امکان اتصال به شبکه برای آنها فراهم می شود و می تواند از 
آن برق استفاده کنند. البته دو روش دیگر نیز وجود دارد که بعد از 

تصویب اعلام خواهیم کرد.
تجدیدپذیر  انرژی های  توسعه  موضوع  اینکه  بیان  با  محرابیان 
امروزه یک ضرورت است زیرا ما هم در بخش سوخت محدودیت داریم 

توسعه  دنبال  کمتر  می کند  ایجاب  زیست محیطی  ملاحظات  هم  و 
آب  نیازمند  حرارتی  نیروگاه های  چراکه  باشیم  حرارتی  نیروگاه های 
است ادامه داد: از طرف دیگر توجیه های اقتصادی صنعت تجدیدپذیر 
سوخت  مصرف  در  که  صرفه جویی  زیرا  است  بالایی  بسیار  توجیه 
دارد، معادل چند سال سرمایه گذاری است که در این بخش صورت 

می گیرد.
نیروگاه های  مگاواتی  هزار   ۱۰ توسعه  برنامه  تدوین  به  وی  
تجدیدپذیر اشاره و اظهار کرد: بر اساس این برنامه هم برای حمایت 
از صنایعی که به ایجاد زیرساخت ها و تجهیزاتی که برای توسعه این 
برای  اقدام خواهد شد و هم مشوق های لازم  نیاز است  نیروگاه  نوع 
شده  گرفته  نظر  در  می شوند  وارد  نیروگاه ها  ساخت  در  که  کسانی 
است.  مشوق ها شامل استفاده از ظرفیت قانون رفع موانع تولید است 
که بر اساس ماده ۱۲ آن امکان برگرداندن کل سرمایه گذاری و سود 
دوره ساخت تا سقف سوخت صرفه جویی محاسبه خواهد شد؛ به این 
معنا که با استفاده از این ماده قانونی امکان پذیر است که سرمایه گذار، 
سرمایه گذاری خود را از این منبع برگرداند و برق را به شبکه بفروشد.

و در  است  نیرو  ظرفیت های دیگری هم مدنظر  وزیر  به گفته 
تجدیدپذیر  صنعت  نیروگاه های  توسعه  بر  هم   ۱۴۰۱ بودجه  لایحه 
تاکید شده و اعتبارات مناسبی هم در این قانون پیش بینی شده که 
صنعت  این  روزافزون  رشد  شاهد  باید  ظرفیت ها  این  از  استفاده  با 
از  لازم  حمایت های  نیروگاه ها،  توسعه  از  حمایت  با  هم زمان  باشیم. 
پنل های  و  سلول ها  تولید  مانند  زیرساخت ها  توسعه  سرمایه گذاران 
به  کشور  در  واحدی  اخیر  روزهای  در  و  شد  خواهد  خورشیدی 
در  و  دارد  خورشیدی  سلول  تولید  واحد  این  که  رسید  بهره برداری 

آینده واحدهای بیشتری خواهد بود.
بهره وری  و  تجدیدپذیر  انرژی های  سازمان  فراخوان  از  پس 
انرژی برق )ساتبا( برای احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر، 
مگاوات  هزار   ۹۰ حدود  تاکنون  سرمایه گذاران  گسترده  استقبال  با 
اولین مرحله  از سوی بخش خصوصی دریافت شده که در  پیشنهاد 
و امروز با ۱۲ شرکت خصوصی برای احداث ۲۹ هزار و ۸۰۰ مگاوات 

نیروگاه تفاهم نامه همکاری به امضا رسید.

این تفاهم نامه در راستای انجام وظایف قانونی سازمان انرژی های 
کردن  فراهم  بر  مبنی  برق)ساتبا(  انرژی  بهره وری  و  تجدیدپذیر 
زیرساخت های لازم در کشور درخصوص استفاده از روش های تولید 
از  حمایت  و  خصوصی  بخش  بکارگیری  و  پاک  تجدیدپذیر،  برق 
مشارکت آنها، همچنین ایجاد بستر لازم برای بومی سازی تجهیزات 

تجدیدپذیر مبادله شد.

سرپرست سازمان منطقه آزاد قشم تشریح کرد؛
جزئیات واگذاری سهمیه بنزین به 

اشخاص به جای خودرو
سرپرست سازمان منطقه آزاد قشم جزئیات 
اجرای طرح واگذاری سهمیه بنزین به اشخاص 
قشم  و  کیش  جزیره  دو  در  را  خودرو  جای  به 

تشریح کرد.
منطقه  سازمان  فتح اللهی سرپرست  افشار 
ظهر  از  پیش  که  خبری  نشست  در  قشم  آزاد 
با  شد،  برگزار  ماه(  دی   ۱۲ )یکشنبه  امروز 
مربع  کیلومتر   ۱۵۰۰ قشم  جزیره  اینکه  بیان 
بزرگترین  جزیره  این  گفت:  دارد،  مساحت 
دنیا  کشور   ۲۰ از  که  است  منطقه  جزیره 

است. بزرگتر 
وی افزود: ۱۲۰۰ کیلومتر از این مساحت 
مربع  کیلومتر   ۳۰۰ و  اقتصادی  ویژه  منطقه 
توسعه  به  دوگانگی  این  که  است  آزاد  منطقه 
جزیره لطمه زده و درخواست داده ایم که کل 
شناخته  آزاد  منطقه  عنوان  به  قشم  مساحت 

شود.
درباره  آزاد قشم  منطقه  سرپرست سازمان 
توانمندی های  گفت:  منطقه  این  ظرفیت های 
لجستیکی و حمل و نقل و همچنین وجود ذخایر 
زیبایی های جزیره  کنار  در  گاز  و  نفت  گسترده 
قشم، ظرفیت گسترده ای برای تبدیل شدن این 
ایجاد کرده  انرژی و گردشگری  به هاب  منطقه 

است.
نسبت  به  قشم  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
توسعه  این  و  نیافته  توسعه  آن  ظرفیت های 
قشم  در  کاریکاتوری  توسعه  یک  به  نامتوازن 
این  جبران  برای  داد:  ادامه  است،  شده  منجر 
برای  بالادستی  و  اسنادی  مطالعات  کمبودها، 
توسعه قشم انجام داده ایم. در دو ماهه اخیر این 
مطالعات به صورت میدانی نیز نهایی شده است.

توسعه  برنامه  کرد:  تأکید  فتح اللهی 
تا  میان مدت   ،۱۴۰۱ پایان  تا  قشم  کوتاه مدت 
پایان ۱۴۰۴ و بلندمدت تا پایان ۱۴۰۸ طراحی 

شده است.
آزاد  منطقه  سازمان  سرپرست  گفته  به 
قشم، قرار است تا پایان سال ۱۴۰۴ قشم به 
قطب  و  خاورمیانه  پتروشیمی  صادرات  هاب 

شود. تبدیل  خاجی  و  داخلی  گردشگری 
گفت:  خلیج فارس  پل  تکمیل  درباره  وی 
احداث این پل به صورت مسیر جاده ای و ریلی 
در دستور کار است و تاکنون ۲۰۰ میلیارد تومان 
پل  پایه های  از  تعدادی  و  شده  هزینه  آن  برای 
در  آن  اجرای  تأخیر  علت  شده؛  نصب  آب  در 
سال های گذشته، مخالفت برخی مسئولان بوده 
ولی در حال حاضر دولت مصمم به تشکیل این 

پروژه است.
توسعه  برنامه های  دیگر  از  فتح اللهی 
بزرگ  بنادر  احداث  را  قشم  جزیره 
انرژی  بورس  تأسیس  چندمنظوره، 
بانکرینگ  هاب  به  جزیره  تبدیل  منطقه ای، 
از  عبوری  کشتی های  به  )سوخت رسانی( 
انرژی،  بزرگ  ذخایر  تأسیس  خلیج فارس، 
بهره برداری  و  پروژه  صندوق های  راه اندازی 

کرد. عنوان  سلامت  گردشگری  ظرفیت  از 
در  بیکاری  نرخ  بودن  بالا  به  اشاره  با  وی 
جزیره  ساکنان  بیکاری  گفت:  قشم  جزیره 
بومی ها  به  عمدتاً  که  است  درصد   ۱۰ حدود 
اختصاص دارد. متأسفانه فرآیند صدور مجوزهای 
این  باید  که  است  طولانی  قشم  در  کارآفرینی 

رویه اصلاح شود.
درباره  آزاد قشم  منطقه  سرپرست سازمان 
به  بنزین  اختصاص  طرح  اجرای  جزئیات 
نفر ۱۵  به هر  قرار است  شهروندان قشم گفت: 
لیتر بنزین ۱۵۰۰ تومانی داده شود که به حساب 
واریز خواهد شد. خانواده هایی  سرپرست خانوار 
که بیش از یک خودرو دارند، باید مابقی را بنزین 

آزاد بزنند.
به گفته فتح اللهی، قرار است این طرح در 
دو جزیره قشم و کیش به صورت آزمایشی اجرا 
شود؛ به گونه ای که ابتدا در کیش انجام خواهد 
شد و سپس با یک فاصله دو تا سه هفته ای در 

قشم به اجرا درمی آید.
وی خاطرنشان کرد: ۱۶۷ هزار نفر جمعیت 
ساکن در قشم است که این تعداد کد ملی هایی 
است که شناسایی شده اند و یک سال از سکونت 

آنها در قشم می گذرد.
اظهار  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  سرپرست 
از  نیز  این طرح سهمیه خودرو  اجرای  در  کرد: 
اینکه سرپرست خانوار  نخواهد رفت ضمن  بین 
می تواند سهمیه بنزین خانواده را بفروشد. دولت 
ملی  سطح  در  طرح  اجرای  تصمیم گیری  برای 
بنزین  سهمیه بندی  شدن  اجرا  از  بعد  ماه  یک 
در کیش و قشم، ارزیابی خود را برآورد می کند.

از  فتح اللهی درباره حذف برخی معافیت ها 
مالیاتی  معافیت های  حذف  گفت:  آزاد  مناطق 
برود.  بین  از  آزاد  مناطق  مزایای  تا  شده  سبب 
سرمایه گذار به ما می گوید وقتی محدودیت هایی 
که در سرزمین ما دارد، در مناطق آزاد هم اجرا 
خواهد شد، دیگر صرفه سرمایه گذاری در منطقه 

آزاد وجود نخواهد داشت.
وی ادامه داد: نباید ورود کالا به مناطق آزاد 
منطقه  ایجاد  آزاد،  مناطق  فلسفه  شود،  محدود 
آزاد تجاری ـ صنعتی است و کالا باید به راحتی 
در آن گردش کند. تسری تصمیم هایی که برای 
مادر  سرزمین  به  کالا  ورود  محدودیت   اعمال 

اتخاذ می شود، به مناطق آزاد اشتباه است.
قشم  آزاد  منطقه  سازمان  سرپرست 
به  قشم  شهرداری  این  از  پیش  شد:  یادآور 
بود  آزاد  منطقه  سازمان  اختیار  در  کامل  طور 
دو  در  اما  دهد  انجام  اقداماتی  نمی توانست  و 
این  شهر  شورای  و  قشم  شهرداری  با  اخیر  ماه 
جزیره تفاهم نامه امضا کرده ایم که برخی کارها 

به شهرداری واگذار شود.
آزاد  اراضی منطقه  فتح اللهی درباره فروش 
عنوان  هیچ  به  و  مخالفم  زمین فروشی  با  گفت: 
را  آن  و  نیستیم  جزیره  اراضی  فروش  دنبال  به 

خام فروشی می دانیم.
وی گفت: برای تأمین مالی سازمان منطقه 
آزاد به جای فروش اراضی، به روش های نوین و 

پایدار سرمایه گذاری روی می آوریم.

بورس از صعود بازماند
نوسانی  امروز  سرمایه  بازار  حرکت  روند 
بود به طوری که شاخص کل بورس توانست در 
ساعات میانی معاملات تا رقم یک میلیون و ۳۸۰ 
هزار واحد صعود کند. اما پس از آن روند نزولی 
به خود گرفت و تا یک میلیون و ۳۷۸ هزار واحد 
کاهش یافت. در نهایت و در دقایق پایانی کمی 
صعودی شد و به ریک میلیون و ۳۷۹ هزار واحد 

رسید.
شاخص کل بورس امروز بعد از طی کردن 
افزایش  واحد   ۲۲۳ نهایت  در  پرنوسان  روندی 
واحد  هزار  و ۳۷۹  میلیون  رقم یک  در  و  یافت 
با ۵۲  با معیار هم وزن هم  رسید. شاخص کل 
واحد افزایش رقم ۳۶۳ هزار و ۵۲۱ واحد را ثبت 
کرد. معامله گران این بازار ۳۲۳ هزار معامله به 
ارزش ۲۱ هزار و ۶۵۱ میلیارد ریال انجام دادند.

مبارک  فولاد  ایران،  مس  صنایع  ملی 
و  معدنی  و  بندرعباس  نفت  پالایش  اصفهان، 
صنعتی چادرملو نسبت به سایر نمادها بیشترین 
خوزستان،  فولاد  مقابل  در  و  مثبت  تاثیر 
پتروشیمی پردیس و پتروشیمی پارس نسبت به 
سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی بورس 

گذاشتند.
کل  شاخص  سرمایه  بازار  سوی  آن  در 
با دو واحد کاهش در رقم ۱۸ هزار و  فرابورس 
۶۶۰ واحد ایستاد. در این بازار ۱۶۹ هزار معامله 
به ارزش ۱۸ هزار و ۱۹۳ میلیارد ریال انجام شد.

سنگ آهن گهرزمین و  تولیدات پتروشیمی 
قائد بصیر نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر 
مثبت و در مقابل پتروشیمی تندگویان و زاگرس 
نسبت  پاسارگاد  بیمه  و  جنوب  هرمزگان  فولاد 
روی  را  منفی  تاثیر  بیشترین  نمادها  سایر  به 

فرابورس گذاشتند.
بر صفهای خرید  امروز هم صفهای فروش 
فروش  صفهای  ارزش  که  طوری  به  کرد  غلبه 
خرید  صفهای  ارزش  و  ریال  میلیارد   ۳۹۹۵

۱۲۰۴ میلیارد ریال بود.
نماد  سه  به  نیز  معاملات  حجم  بیشترین 

خاور، خودرو و خپارس  تعلق داشت.

معاون وزیر صمت اعلام کرد؛
موافقت برای واردات ۵۰۰ دستگاه 
ماشین آلات حوزه فعالیت معدنی

راه  ابتدای  از  گفت:  صمت  وزیر  معاون 
اندازی سامانه مجوزها، تاکنون ۲ هزار درخواست 
معدنی  فعالیت های  حوزه  آلات  ماشین  واردات 
 ۵۰۰ واردات  برای  میزان  این  از  که  شده  ثبت 

دستگاه موافقت شده است.
رضا محتشمی  پور درجلسه نشست بررسی 
بوشهر  استان  معدن  حوزه  مشکلات  و  مسائل 
اظهار کرد: برای تامین ماشین آلات معدنی یک 
برخی  که  دارد  وجود  کشور  در  عمومی  مشکل 
تلاش  در  ای  رسانه  فضاسازی  با  ها  شرکت 

هستند تا مانع از واردات این تجهیزات شوند.
واردات  برای  کرد:  اضافه  پور  محتشمی  
ماشین آلات معدنی ممانعت  هایی ایجاد شده که 
در این زمینه خود معدن داران نیز باید با مطالبه 

گری خود این موضوع را تبیین کنند.
وی ادامه داد: برای ماشین آلات کوچک نیز 
تلاش بر داخلی شدن آن است تا زمینه استفاده 
فراهم  این بخش  در  توان متخصصان داخلی  از 

شود.
راه  ابتدای  از  گفت:  صمت  وزیر  معاون 
اندازی سامانه مجوزها، تاکنون ۲ هزار درخواست 
معدنی  فعالیت های  حوزه  آلات  ماشین  واردات 
 ۵۰۰ واردات  برای  میزان  این  از  که  شده  ثبت 
دستگاه موافقت شده است. محتشمی  پور اظهار 
کرد: تکلیف حقوق دولتی واحدهای معدنی باید 
تا  زمینه  این  در  شود.  مشخص  زودتر  چه  هر 
معادن  عالی  شورای  تشکیل  با  آینده  هفته  دو 
واحدها  دولتی  حقوق  تکلیف  تعیین  موضوع 
پیگیری خواهد شد. وی بیان کرد: با هدف حل 
راه  اندازی  معدنی  واحدهای  مالکان  مشکلات 
و  گرفته  قرار  کار  در دستور  زمین  واحد  پنجره 
همه دستگاه ها مکلف شدند تا نقشه های خود را 
در این پنجره بارگذاری کنند.محتشمی پور ادامه 
نقشه های  درصد   ۴۵ بررسی ها  اساس  بر  داد: 
دارند  تداخل  کشور  در  معدنی  و  طبیعی  منابع 
که سعی بر پیدا کردن راهکاری سریع تر برای 
دادگاه  کرد:  اضافه  وی  است.  موضوع  این  حل 
تخصصی معدن در کشور وجود ندارد که با توجه 
کاران  معدن  جدی  مطالبه  مهم  این  اینکه  به 

است به طور جد پیگیری خواهد شد.

بازار گل محلاتی بمب ساعتی است
رئیس اتحادیه فروشندگان گل و گیاه گفت: 
بازار گل محلاتی بازاری است که صرفا باید برای 
گل و گیاه باشد ولی متاسفانه برخی از مغازه ها 
مغازه های  به  تبدیل  و  داده اند  کاربری  تغییر 
این  در  شده اند.  تولد  وسایل  فروش  یا  خرازی 
همین  و  دارد  وجود  زا  اشتعال  مواد  مغازه ها 
بازار مانند بمب ساعتی  این  موضوع باعث شده 
باشد.اکبر شاهرخی با اشاره به آتش سوزی بازار 
داد، گفت:  گل محلاتی که هفته های پیش رخ 
خدا را شاکریم از این جهت که آتش سوزی در 
بازار گل محلاتی روزهای نزدیک به شب یلدا رخ 
نداد. چون اگر چنین اتفاقی می افتاد با توجه به 
جمعیت بالایی که همه ساله در این ایام  برای 
و  کشته ها  تعداد  قطعا  می آیند،  بازار  به  خرید 
گفته  داد:  ادامه  وی  شد.  می  بیشتر  مصدومان 
انفجار گاز هلیوم بوده ولی برخی  می شود علت 
منجر  که  نیست  قوی  آنقدر  گاز   این  معتقدند 
تخریب  را  مغازه  سه  و  شود  شدیدی  انفجار  به 
کند. هنوز علت آن مشخص نشده و قرار است 
بررسی  را  حادثه  این  وقوع  علت  نشانی   آتش 
اتحادیه فروشندگان گل و  و تشریح کند.رئیس 
گیاه تهران اضافه کرد: بازار گل محلاتی بازاری 
ولی  باشد  گیاه  و  برای گل  باید  که صرفا  است 
متاسفانه برخی از مغازه ها تغییر کاربری داده اند 
وسایل  فروش  یا  خرازی  مغازه های  به  تبدیل  و 
استفاده  گاز  از  نباید  بازار  این  در  شده اند.  تولد 
شود و باید ۱۲ ظهر بسته باشد. این مغازه هایی 
برف  و  هلیوم  گاز  می فروشند  تولد  وسایل  که 
شادی دارند و همه این مواد قابل اشتعال است.
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